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رویدادها

عرضه 4 کتاب عاشورایی 
در دهه اول محرم

انتشللارات انقاب اسللامی 4 عنوان کتاب 
خللود را که بللا موضللوع عاشللورا و قیللام امام 
حسللین)ع( در کام مقام معظم رهبری ا ست، 
با 20 درصد تخفیللف در دهه اول محرم عرضه 
می کند.  به گزارش تسللنیم، انتشللارات انقاب 
اسللامی به بهانه   فرارسللیدن ماه محللرم، ماه 
 عزاداری و سوگواری حسین بن علی )ع( به مدت 
 10 روز از تاریللخ 23 مهرمللاه تللا 2 آبان مللاه 
4 کتاب غنی و مرجع در زمینه علل و ابعاد عاشورا 
را با تخفیف 20درصدی در پایگاه اطاع رسللانی 
انتشارات انقاب اسامی در اختیار عاقه مندان 
قرار می دهللد.  »آفتاب در مصللاف؛ علل و ابعاد 
حادثه  عاشورا«، »چهار گفتار؛ در تبیین زمینه ها، 
علل، و آثار حادثه  عاشورا«، »72سخن عاشورایی؛ 
گزیده ای از بیانات رهبر معظم انقاب اسامی« و 
»درس های عاشورا؛ از بیانات رهبر معظم انقاب 
اسللامی« 4 اثری اسللت که در قالب کتاب، به 
فلسفه  قیام حسللینی، درس ها و عبرت های آن، 
تحلیل مباهله  عملی امام حسین)علیه السللام( 
در روز عاشللورا و... می پللردازد. ایللن 4 کتللاب 
براساس بیانات حضرت آیت الله العظمی خامنه ای 

)مدظله العالی( تدوین و گردآوری شده است.

توزیع نسخه انگلیسی رمان 
»محمد)ص(« در نمایشگاه فرانکفورت

 در پی اعتراض ایران به حضور 
سلمان رشدی نویسنده مرتد 
و هتاک به دین اسام،  نسخه 
انگلیسی رمان »محمد)ص(«  
حسن بیگی  ابراهیم  نوشللته 
با هدف معرفللی چهره رحمانی دین اسللام و 
حضرت محمللد)ص( به  صورت رایللگان میان 
بازدیدکنندگان این نمایشگاه توزیع می شود.  به 
گزارش تسللنیم،  در پی تحریم نمایشگاه کتاب 
فرانکفورت از سللوی ایران به نشللانه اعتراض به 
حضور سلللمان رشدی در نشسللت خبری این 
نمایشگاه ، شللیوه حضور ایران تغییر پیدا کرده 
اسللت. از روز گذشللته همزمان با نخستین روز 
آغاز به کار نمایشگاه در غرفه ایران عاوه بر نصب 
بنرهللای اعتراضی و ارائلله توضیحات مکتوب و 
شفاهی به زبان های آلمانی و انگلیسی درباره علت 
عدم حضور ایران،  رمان محمد)ص( نوشته ابراهیم 

حسن بیگی نیز توزیع می شود.

رونمایی از اولین رسانه  تعاملی 
تلویزیونی 

اولین رسانه  تعاملی تلویزیونی )Iptv( »کانون 
24« از سللوی کانون پرورش فکللری کودکان و 
نوجوانان رونمایی شللد. به گزارش تسللنیم، این 
شللبکه در فاز اول به مراکز کانون اختصاص دارد 
و علیرضا حاجیللان زاده، مدیرعامللل کانون ابراز 
امیدواری کرد با فراهم شدن زیرساخت ها، امکان 
اسللتفاده  تمام کودکان دنیا از این رسللانه فراهم 
شللود. دلایل طراحی این رسانه تعاملی به گفته  
مدیرعامل کانون، اجرای ضرورتی بود تا کانون از 
فضای سنتی خارج شود و از این فضای ارتباطی 
اسللتفاده کند. وی تاکید کرد: ما احتیاج داریم از 
طریق رسانه بخشی از توانمندی ها را در دسترس 
قللرار دهیم. حاجیان زاده گفت: ما می توانیم مثل 
یک شبکه  تلویزیونی به برنامه سازی بپردازیم و در 
آن فضایی از مراکز فرهنگی - هنری را به نمایش 
بگذاریللم. در این طرح جدیللد، توانمندی عرضه  
فعالیت هللای ادبی، تئاتر کتابخانلله ای، تولیدات 
انیمیشن و تمام توانمندی های 920 مرکز کانون 

در سطح کشور روی مانیتور خواهد آمد. 

روایت شاعرانه روضه های عاشورا 
در مستند »اهالی«

مسللتند »اهالی«، روایتی اسللت شللاعرانه 
از مللرور روضه های روز عاشللورا با شللهیدان در 
مقتل الشللهدای فکه! به گزارش تسنیم، مستند 
»اهالی« ساخته حمید عبدالله زاده تهیه شده در 
خانه فیلم کاکت در محرم سللال 1393 پیش 
از ساخت مستند »ایرانی های مرتد« تولید شده 
است و به تازگی مراحل تدوین آن به پایان رسیده 
و آماده پخش از شللبکه افق سیما است. لازم به 
ذکر است مسللتند »اهالی« با همکاری موسسه 
فرهنگی- رسللانه ای عاشورا که برگزارکننده این 

مراسم است، تهیه و تولید شده است.

بازسازی »ده فرمان« 
کمپانی هالیوودی پارامونت فیلم سللینمایی 
»ده فرمللان« بللا بللازی »چارلتللون هسللتون« 
فللارس،  گللزارش  بلله  می کنللد.  بازسللازی  را 
 کمپانی »پارامونت«، بازسللازی فیلم سللینمایی 
»ده فرمان« با بازی »چارلتون هستون« در نقش 
حضرت موسی و »یول براینر« در نقش فرعون را 
در دستور کار خود قرار داده است. فیلم حماسی 
»ده فرمان« که در سللال 1956 میادی ساخته 
شللد و برنده 7 جایزه اسکار شد، داستان زندگی 
حضرت موسللی و پیامبری اش را روایت می کند. 
به گفتلله منابع مختلللف خبری، پللروژه جدید 

»پارامونت« هم اکنون در مراحل اولیه اش است .

فروش فیلم »محمدرسول الله)ص(« 
از مرز 10 میلیارد تومان گذشت

نمایللش فیلم »محمللد رسللول الله)ص(« 
در تمام ایام ماه محرم به جز روزهای تاسللوعا 
و عاشللورای حسللینی اداملله دارد و فیلللم تا 
24 مهرماه به فروشللی بیللش از 10 میلیارد و 
300 میلیون تومان رسللیده اسللت. براسللاس 
هماهنگی های صللورت گرفته و موافقت مدیر 
کل  محتللرم نظارت و ارزشللیابی و همچنین 
نظللر مثبت شللورای صنفی نمایللش، نمایش 
فیلم »محمد رسللول الله)ص(« در تمام ایام ماه 
محللرم اداملله دارد و این فیلم فقللط در 2 روز 
نهم و دهم محرم مصادف با تاسوعا و عاشورای 
حسللینی  نمایش ندارد. همچنین  آمار فروش 
فیلم »محمد رسول الله)ص(« تا 24 مهرماه به 
بیش از 10 میلیارد و 300 میلیون تومان رسیده 
است. فروش فیلم »محمد رسول الله)ص(« در 
تهران بیش از 5 میلیارد و 200 میلیون تومان 
و در شهرستان بیش از 5 میلیارد و 100میلیون 

تومان بوده است.

 روایت یک نویسنده از 
»شهید همدانی«

رضا رسولی، دبیر جشنواره ادبیات داستانی 
بسللیج با ذکر خاطره ای از سردار شهید حسین 
همدانی گفت: ایشان معتقد بود باید با محصولات 
فرهنگی به جنگ بللا وهابیت برویم. به گزارش 
»نسیم«، رضا رسولی، نویسنده افزود: 16 مهرماه 
سللال گذشللته در اختتامیه جشللنواره ادبیات 
داستانی بسللیج که بنده دبیری آن را به عهده 
داشتم  میزبان شهید همدانی بودیم؛ ایشان به 
عنوان یکی از مجاهدان حوزه جهاد و دفاع آمدند 
تا درباره این مسائل صحبت کنند. البته ایشان 
با کتاب، ادبیات و حوزه نشللر قرابت داشللتند و 
خاطرات شللان در کتاب هایی منتشر شده بود 
اما آنچه می خواهللم به صورت ویژه عرض کنم 
حضور ایشللان در این برنامه بود. سردار، به رغم 
تراکم کاری شان باز هم در برنامه ما حاضر شدند، 
طبیعتا به عنوان یک فرمانده نظامی همه فکر 
می کردند ایشان درباره مسائل نظامی و دفاعی 
صحبت کننللد اما موضوعی که ایشللان به آن 
توجه کردند بحث  مبارزه فرهنگی با جریان های 
انحرافی، سلفی و تکفیری بود. ایشان گفتند ما 
به جنگ و دفاع فرهنگی نیللاز داریم، این دفاع 
فرهنگی ما اسللت که می تواند اجازه ندهد این 
جریان های منحرف فکری به مسلمانان و جوامع 
رسوخ پیدا کند؛ نیاز داریم با محصولات فرهنگی 

با وهابیت و جریان های تندرو مقابله کنیم.

معرفی کتاب »هفت شهر عشق« 
در آخرین نماز جمعه مهر 94

بلله مناسللبت ایللام عللزاداری حضللرت 
اباعبدالله)ع( کتاب »هفت شهر عشق« نوشته 
حجت الاسام دکتر مهدی خدامیان آرانی در 
نماز جمعه سراسر کشللور معرفی شد. کتاب 
»هفت شهر عشق« نوشته حجت الاسام دکتر 
مهللدی خدامیان آرانی نگاهی نو به حماسلله   
پرشکوه عاشوراست. این کتاب با متنی روان و 
داستان گونه، مخاطب را با کاروان امام حسین 
علیه السللام راهی سللفری تاریخللی و پرفراز 
و نشللیب می کند و با بیللان لحظه به لحظه از 
ماجرای کربا، تمام رخدادهای این واقعه عظیم 
را مرور می کنللد. طرح ترویج فرهنگ کتاب و 
کتابخوانی در فرصت پیش از خطبه های نماز 
جمعه سراسر کشور تاشی است که به همت 
مجمع ناشللران انقاب اسللامی و با همکاری 
شورای سیاستگذاری ائمه جمعه سراسر کشور 

در حال پیگیری و اجراست.

پخش پشت صحنه »مختارنامه« 
در شبکه مستند

شللبکه مستند سللیما در ماه محرم آثاری 
چون »هنر تعزیه«، »خرده های مینا«، پشللت 
صحنلله »مختارنامه«، »مامللا نزیهه«، »محرم 
در یزد«، »عاشللورا در تانزانیا«، »حسین فرزند 
علی«، »رسللتاخیز به روایت مرتضی آوینی« و 
»عاشورای نبطیه« را برای پخش در نظر گرفته 
اسللت. به گزارش روابط عمومی شبکه مستند 
سیما، در آستانه ماه محرم و ایام عزاداری سرور 
و سللالار شهیدان، شبکه مسللتند سیما ویژه 
برنامه هایی را برای پخش در نظر گرفته است 
که مسللتند تولیدی »مختارنامه« از مجموعه 
»یک فیلللم یک حقیقت« در 5 قسللمت 60 
دقیقه ای از شنبه 25 مهر تا چهارشنبه 29 مهر 
هر شب ساعت 23 روی آنتن می رود. همچنین 
مستند »رستاخیز به روایت مرتضی آوینی« با 
موضوع اربعین برگرفته از کتاب »فتح خون« 
شهید آوینی جمعه اول آبان ساعت 19 پخش 

می شود.

مرتض�ی اسماعیل دوس�ت: فیلم »خاکستر و برف« 
در گروه سینمایی هنر و تجربه در حال اکران است. 
داستانی از احسان که پس از 25 سال به کشور آمده 
تا حامل پیامی از پیدا شدن داوود جاویدالاثر باشد و 
از طرفی همه مردمان شهر واهمه از گفتن حقیقت 
به مادر این شهید دارند اما »عزیز« صبورتر و مقاوم تر 
از آن اسللت و عاشللقانه با مفهوم شهادت آشناست. 
گفت وگو با روح الله سهرابی، کارگردان این اثر حکایت 

از همین مشق دلدادگی دارد.
 ایده س�اخت فیلم »خاکس�تر و ب�رف« از کجا به 

ذهن تان رسید؟
بعد از ساخت فیلم سینمایی ویدئویی »محدوده 
ابری« به دنبال سللاخت فیلم دیگری بودم. در ابتدا 
طرحی را برای سللاخت ارائه کردیللم که به دلایلی 
مللورد قبللول واقع نشللد. بعللد از آن به پیشللنهاد 
تهیه کننده و براسللاس ایده سیدمرتضی مصطفوی، 
همکار فیلمنامه نویس در »خاکستر و برف«، ساخت 
این پروژه جدی شللد و بلله دنبال تحقیقاتی جهت 

تکمیل سازی کار رفتیم.
 مهم ترین دغدغه ای که باعث شد به سراغ ساخت 

این فیلم بروید، چه بوده است؟
 در واقع به دنبال این بودیم با زبان سینما نشان 
دهیم چگونه همچنان با ورود پیکر پاک شللهدا یاد 
این عزیزان در شهر زنده می شود. شما دیدید هنگام 
تشللییع پیکر غواصان شهید چه جمعیتی آمده بود 
البته مسللاله ما این اسللت که باید یاد این شهیدان 
همیشه در بطن جامعه وجود داشته باشد و از سوی 

مردم و مسؤولان فراموش نشود. 
 فیلمنامه اولیه در اجرا دچار چه تغییراتی شد؟

خودم از ابتدا در نگارش فیلمنامه نقش داشللتم 
و مطابق آنچه در نظر داشللتیم حرکت کردیم البته 
سللکانس هایی از فیلمناملله که بیشللتر مربوط به 
صحنه های جنگی بود، به دلیل نبود بودجه مناسب 
فیلمبرداری نشللد، چرا که بخش خصوصی بودجه 
چندانی برای ساخت فیلم ندارد و باید حمایت های 

لازم در ساخت آثار دفاع مقدسی صورت پذیرد.
 عدم ارتباط دراماتیزه میان ش�خصیت ها به دلیل 

محدودیت در اجرای کامل فیلمنامه بوده است؟
سعی بر این شد با توجه به محدودیت ها ابهامی 
باقی نماند. فیلم »خاکسللتر و برف« اثری مسللتقل 
است و دست ما برای اجرای خیلی از صحنه ها تنگ 
بود. ما در فیلمنامه ارتباطات بین داوود، احسللان و 
بخش هایی دیگر را داشللتیم. شاید برخی  به دنبال 
پاسخ  محکمی از شخصیت ها هستند که این مساله 

در فضای جبهه و جنگ اتفاق می افتاد. 
 هزینه نهایی ساخت فیلم چقدر بوده است؟

شاید چندان مناسب برای گفتن نباشد و به نظرم 
بهتر است تهیه کننده بودجه فیلم را بگوید. به هر حال 
سللاخت فیلم با همه محدودیت ها و قناعت پیشگی 
مخارجی را به دنبللال دارد، ما عوامل حرفه ای برای 
فیلم »خاکستر و برف« داشتیم و سعی کردیم فیلم 
ارزشللمندی بسللازیم. آن ایامی که ما کار را شروع 
کردیم حدود 20 درصد با حمایت بنیاد پیش رفتیم، 
بعدها با تکمیل فیلم 15،10 درصد از طرف بنیاد به 
بودجه اولیه اضافه شد و بقیه سرمایه از سوی بخش 
خصوصی تامین شد. با این شرایط من نمی توانستم 
چندان به تهیه کننده فشللار بیاورم که صحنه های 
پرُخرج جنگللی را هم بتوانیم بگیریللم، چرا که آن 
صحنه ها حداقل 100 میلیونی خرج برمی داشللت و 

این برای فیلم جمع و جور و محدود ما زیاد بود.
 چ�را با وج�ود اینکه خودتان در انجمن س�ینمای 
انقلاب و دفاع مقدس دارای مسؤولیت هستید باز هم 

دچار مشکلات مالی شدید؟
اتفاقا اگر من مسللؤولیتی در انجمن نداشتم این 
فیلم بیشللتر مورد حمایت قللرار می گرفت، چرا که 
برخی ضربه هایی که »خاکستر و برف« خورده است 
از همین ناحیه مسؤولیتم است. به این دلیل که بعضا 
در مللواردی من می توانسللتم ورود کنم اما به دلیل 
ذینفع بودن در تشللکیات بنیاد از این کار اجتناب 
کللردم و برای فیلم خود حمایت هایللی را که از آثار 
دیگر انجام می دهم صللورت ندادم و همین موجب 

لطمه به فیلم شد.
 این مس�اله به دلیل برداش�ت هایی بود که امکان 

داشت از سوی دیگران رخ دهد؟
طبیعتا این می توانسللت باشللد. از طرفی برایم 
چندان زیبنده نبود از جایگاه مسللؤولیتم ورود پیدا 
کنم. باید دوسللتان دیگری این حمایللت را از اثری 
ارزشی انجام می دادند که اینطور نشد. همان طور که 
فیلم »خاکستر و برف« 3 سال از تولیدش گذشته بود 
اما هنوز نتوانسته بود به اکران درآید و این نشانه عدم 

توجه مسؤولان به فیلمی دفاع مقدسی بوده است.
 شاید اگر گروه هنر و تجربه نبود همچنان این فیلم 

به اکران درنمی آمد!
بله! به احتمال زیاد همینطور می شد و گروه هنر 
و تجربه ظرفیتی اسللت که توانسته است به کمک 
یکسری فیلم های کم بودجه و مستقل بیاید و از آنها 
حمایت کند. من کاری به کیفیت آثاری که در این 
گروه نشان داده می شللود، ندارم اما در شرایطی که 
فضای عمومی اکران چندان مناسللب نیست، هنر و 
تجربه می تواند بستر لازم را برای نمایش فیلم هایی 
ماننللد »خاکسللتر و بللرف« فراهم کنللد. در اکران 

سراسری فیلم ها هم امکان دارد آثاری ضعیف در کنار 
فیلم های خوب وجود داشته باشد و نمی توان چنین 
انتقادی از هنر و تجربه کرد البته دوست داشتم فیلم 
من هم شرایط اکران گسللترده با تبلیغات خوب را 
داشللت، چرا که ما در این فیلم به همه تماشللاگران 

فکر می کردیم. 
 اگ�ر فیلم در س�ینماهای عمومی اکران می ش�د، 

می توانست فروش خوبی داشته باشد؟
اگر هم چندان نمی فروخت شرایط بهتری برای 
دیده شدن داشت. فیلم »خاکستر و برف« به دلیل 
داسللتان و روایتی که دارد بیشللتر از تهران به ذائقه 
مردم در شهرسللتان ها می خللورد، در صورتی که ما 
در این گروه تنها چند شللهر بسیار محدود داریم و 
تماشللاگران زیادی را از دسللت می دهیم. از طرفی 
همکاری لازم هم برای تبلیغات شهری با ما نمی شود. 
با این حال رویکردهای مثبتی که برای فیلم در این 
مدت از سللوی منتقدان و مردم صورت یافته است، 

واقعا برایم جالب بود.
 فیلم دارای فضای بصری مناسبی است. تا چه حد 
سعی کردید به جای دیالوگ ها براساس زبان بصری، 

روایت را پیش ببرید؟
مللن در فیلللم »خاکسللتر و بللرف« به شللکل 

دوسللویه ای پیش رفتم و شما 
می بینید کلله در هر کجا لازم 
بوده به سللمت تصاویر رفتیم 
و در جایللی دیگر هم از طریق 
زبان، روایللت را پیش بردیم و 
هیچ یک فدای آن یکی نشده 
اسللت. از یللک طرف شللیفته 
فضا نشللدیم و از دیالوگ های 
فیلمنامه دست نکشیدیم و از 
سویی تصاویر مرتبطی با فضای 
داستان را نشان دادیم البته در 
همین مسیر حتما اشتباهاتی را 

هم داشته ایم که از دستمان در رفته است.
 حالا که با فاصله زمانی به فیلم خود نگاه می کنید، 
چه مواردی بوده که اگر امروز می ساختید آنها را اجرا 

می کردید؟
من منکر این نیسللتم که شللخصیت احسللان 
می توانست کامل تر باشللد اما بخشی از ابهام هم در 
بطن فیلمنامه مدنظر ما بوده است. من سعی کردم 
کاراکتر احسان را باورپذیر نشان دهم حتی به آقای 
دیربللاز گفتم چند کیلو اضافلله وزن پیدا کند تا آن 
هیبت و صابت شللخصیت دربیاید اما شللما بهتر 
می دانید که اگر به سللمت کاراکتری درونگرا بروید، 
سللختی هایی بابت ارتباط با مخاطب خواهد داشت 
چون رفتار و حرکاتش چندان بیرونی نیسللت. من 
نخواسللتم چند دقیقه ابتدایی فیلم را به گذشته و 
زندگی احسان اختصاص دهم، چرا که مساله اصلی 
من احسللان نبوده است. کما اینکه مساله ام ابراهیم 
هم نبوده است. مساله اصلی تصمیم گیری در مورد 
کاراکتر عزیز اسللت که خود خبردار اوضاع نیسللت 
و ایللن تداعی گر التهابات داخلی اسللت. ما در پایان 
فیلم می بینیم که چقدر مادر عاشقانه و الهی مساله 
شهادت فرزندش را می پذیرد و نشان می دهد که آن 

همه جنجال ها و ترس دیگران بیهوده بوده است.
 چرا تنها در سکانس پایانی دوربین شما سراغ عزیز 

به عنوان شخصیت  محوری روایت رفت؟
من واقعا خودم را در آن حدی نمی بینم که بتوانم 
همه قدر و منزلت مادران صبور و گرانمایه شهیدان را 
نشان دهم. ما تقریبا همه در اطرافمان از این عزیزان 
داریم و از منزلت آنها آگاه هسللتیم. نمی خواسللتم 
بیشللتر از این در فیلم به نگاه آنان ورود کنم. ما در 
زندگی عادی با همه احترام با این عزیزان برخوردی 
نزدیک داریم اما در سینما وقتی می خواهید الگویی 
شخصیتی چون مادران شللهید را نشان دهید باید 
مراقب باشللید که درست نشان داده شوند و من این 
واهمه را داشللتم که تصویری بیشتر از این را نشان 
دهم. حتی برای باورپذیری عزیز از مادر شهید داوود 

منصوری تقاضا کردم کلله در نقش کوتاهی حضور 
داشته باشد، ایشان هم وقتی که فیلم را مشاهده کرد 
احساس رضایت داشت البته اگر صادقانه بگویم اگر 
امروز »خاکستر و برف« را می ساختم، زبان تندتری 

را انتخاب می کردم.
 ای�ن زب�ان محکم ت�ر از س�وی ابراهی�م ص�ورت 

می گرفت؟
هللم از طرف ابراهیم به عنوان نماینده آن گروه و 
هم پاسخ هایی محکم تر از سوی احسان که دردهای 
بسللیاری دارد اما چیزی نمی گوید. یعنی در همین 
بستر فعلی سعی می کردم زبان هر دو طرف را خیلی 
تندتر و شدیدتر کنم. همچنین مسائل روز سیاسی و 
تحریم ها و اتفاقات جامعه را در آن بگنجانم و التهابات 
بیشتری را نشان دهم یعنی آن متانت و موزونی فعلی 
احسان در رفتار را به شکلی بیرونی تر نشان می دادم تا 
انتقاد برخی مبنی بر اینکه در اواسط فیلم کشمکش 

کمی وجود دارد، در نظر گرفته شود.
 در آن ص�ورت ایده صبر و س�کوت قهرمان که تم 

اصلی فیلم شماست، به شکلی دیگر نمودار می شد!
البته ساختار فعلی را هم می پسندم، چرا که زبان 
محکللم گروه مدافع را در فیلم »خاکسللتر و برف«، 
کاراکتللر ریحانه برعهده دارد کلله در واقع در جبهه 
احسان است. شاید برخی ها به 
دنبال کشمکش بیشتری بودند 
اما طمانینه و ریتم آهسللته اثر 
در فیلمنامه وجود داشللته و ما 
سعی کردیم از این طریق تامل 
و تفکر بیشتری را در مخاطب 

ایجاد کنیم.
ب�ه  و  مخاطب�ان  بازخ�ورد   
خصوص تعامل مادران ش�هید 

با فیلم شما چگونه بوده است؟
شما ببینید که چه تاثیراتی 
تاکنون رخ داده است و فضای 
مناسبی با نقدها و اظهارنظرهای منتقدان و مخاطبان 
و هنرمنللدان برای فیلم پیش آمده اسللت. خیلی از 
افرادی که شللاید درست نباشد نامی از آنها ببرم در 
اکران های فیلم به من گفتند واقعا در سکانس هایی 
که عزیز، مادر شهید داوود می آید تحت تاثیر شدیدی 
قرار گرفتند. من می توانستیم آن سکانس گفته های 
عزیز را به طور مسللتقیم و از طریق دیالوگ بگویم، 
امللا آنها را هم در قالب نریشللن به کار بردم، تا تاثیر 
بیشتری داشته باشد. قرار است روز شنبه فیلم برای 
جمعی از مادران شللهید نشان داده شللود و در آن 

شرایط بهتر به عکس العمل  آنها پی خواهیم برد.
 از نگاه شما مهم ترین مساله ای را که فیلم »خاکستر 

و برف« می خواهد منعکس کند، چیست؟
ما در فیلم نشان می دهیم که چگونه مردم با همه 
نگاه هللای مختلفی که دارنللد وقتی پای منافع ملی 
و قداست شللهدا و حرمت مادران شهید می شود از 
خیر سفر هم می گذرند و به احترام شهیدی که قرار 
است تشییع شود فعا از سفر خود دست می کشند 
و پاسپورت ها به آنها برمی گردد. این چند نفر در فیلم 
نشللانه ای از مردمان بسللیار جامعه ما هستند که با 
وجود انتقادهایی که به بسیاری از مسائل در کشور 
دارند اما پای نظام و کشور ایستاده اند و به آن اعتقاد 
دارند و این مسللاله بارها ثابت شللده است که مردم 
پای اصول و ارزش ها ایسللتاده اند. مثال عینی مساله 
در مورد تشللییع شهدای غواص پیش آمد که از هر 
خیابانی رد می شدید انبوه مردم را مشاهده می کردید. 
کجای تاریخ و در چه کشللوری چنین صحنه هایی 
وجللود دارد؟ دنیا با اینگونه رفتارهللای ارادتمندانه 
مردمان ایران حیران مانده است! در فیلم »خاکستر 
و برف« می بینیم که حتی ابراهیمِ منتقد هم در برابر 
خواسللته مردم تسلیم شد و در پایان با بارانی که بر 

سرش می بارد به سمت توبه کردن و تطهیر رفت.
 قاب های دو نفره مدیوم شات از دریچه های مختلف 
در فیلم دیده می شود که می تواند تعبیری از نیروهای 
دوگانه خیر و شر باشد. نحوه قاب بندی ها در فیلم به 

چه شکلی بوده است؟
به دنبللال این بودم که سللکانس های فیلم یک 
متانت و وزنی داشته باشد و کار شلخته و سرهم بندی 
شللده ای نداشللته نباشللیم. ما برای یکدست شدن 
سللکانس ها تاش زیادی کردیم و بللا فکر و دکوپاژ 
روی قاب ها و تصاویر کار کردیم و در مواقعی هم که 
دوربین روی دست می رفت، باز هم سعی می شد قاب 
تعریف شده منظم و منسجمی داشته باشیم. تعبیر 
شللما درباره قاب ها درست است، از طرفی نخواستم 
سفید و سیاه ببینم و خاکسللتری باشم البته همه 
این گفته ها باعث نادیده گرفتن ضعف ها نمی شود و 
نکته های منتقدان باعث می شود در آثار بعدی با دقت 

بیشتری کار کنم.
 قهرمان مسافر شما با بازی کامبیز دیرباز به مانند 
فیلم »عیار 14« با نگاه ابهام آمیزی وارد شهر می شود 
اما برخلاف آن فیلم در پایان همچنان آن حس مبهم 

باقی است. دلیلی برای این کار داشتید؟
دقیقا یکی از تاکیدهای من هم در ابهامی است 
که در مورد احسان باقی می ماند. این نوع را پایان باز 
نمی دانم، چرا که فیلم ما به لحاظ سللاختاری کامل 
می شود و از طرفی هر مخاطبی براساس دیدگاه خود 
با احسللان همراه می شود. این مساله برای من مهم 
بود که تماشللاگر با ابهامی که در سللر دارد سالن را 
ترک کند. شما می دانید که برخی فیلم ها در همان 
دقایق اتمام فیلم برای تماشاگر به پایان می رسد اما 
یکی از وجوه مثبت فیلم »خاکستر و برف« این است 
که بیننده بعد از چند روز هنوز برخی فضاهای فیلم 
را در ذهن خود یادآوری می کند و این برایم مسللاله 
خوشایندی است. انتهای فیلم ما در واقع شروع یک 
چالللش ذهنی برای مخاطب اسللت. در صورتی که 
اگر برای پایان کار می خواسللتم نتیجه مشللخص و 
تعریف شده ای به مخاطب نشان دهم، این درگیری 
ذهنی رخ نمی داد. من حتی عزیز را به بالین فرزندش 
در مراسم تشییع نرساندم و به دلیل تنهایی های هر 

فرد آن را هم نشان ندادم.
 با توجه به اینکه هم فیلمساز دفاع مقدسی هستید 
و هم مس�ؤولیتی در ای�ن زمینه داری�د، مهم ترین 

مشکلات این سینما را در چه می بینید؟
این بحث چنان طولانی است و جای گفت وگوی 
مفصلی دارد که فرصت مستقلی نیاز است. به نظرم 
مسؤولان سینمایی خیلی قدرت برای سامان دادن 
فیلم هللا و تولید آثار دارند و باید پشللتیبانی پس از 
تولید و در زمان اکران از فیلم ها داشته باشند. بودند 
فیلم هایی مانند »ملکلله« که با همه ارزش هایی که 
داشتند نتوانستند در زمان اکران موفق شوند و این 
مسللاله نیاز به حمایت دارد. در واقع حمایت از آثار 
دفاع مقدس باید از اهمیت بسیار بیشتری نسبت به 
فیلم های دیگر برخوردار باشللد، چرا که این فیلم ها 
مهجور مانده اند و در زمان تولید با مشکات بسیاری 
دست به گریبان هسللتند. متاسفانه سینمای ایران 
ترجیح می دهد یک فیلم پرفروش کمدی و آن هم 
به شکل سخیفی بسازد و این مصیبتی است که حتی 
ارگان هللای ما هم دارای نگاه تجاری شللده اند. واقعا 
وضعیت بسیار ناگواری درباره تولید و اکران فیلم های 
ما پیش آمده است و فیلمی مانند »خاکستر و برف« 

حتی نمی تواند چند تا بیلبورد بزند!
 مهم ترین مس�اله ای که موجب علاقه مندی مردم 
ب�رای تماش�ای فیلم »خاکس�تر و برف« می ش�ود، 

چیست؟
معتقدم فیلم »خاکسللتر و برف« مناسب عموم 
مردم است که البته فیلم متفاوتی خواهند دید، هم 
به لحاظ نگاه محتوایی و هم پردازش سللاختار و نیز 
روایت متفاوتی که در پیش گرفته اسللت. این فیلم 
می خواهد تماشللاگر را در صندلی بنشللاند و او را به 
فکللر و تامل وادار کند. مخاطللب با این فیلم درگیر 
می شود حتی چه بسللا در جاهایی اذیت شود البته 
مانند طبیبی که برای سالم شدن شخص حتی او را 

عمل جراحی می کند.

گفت وگوی »وطن امروز« با روح الله سهرابی، کارگردان فیلم »خاکستر و برف«

مردم پای اصول و ارزش ها ایستاده اند
اخبار
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